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ZÁPIS ZE ZASEDÁNÍ VÝBORU PRO PRÁVA DÍTĚTE 

ZE DNE 24. DUBNA 2017 

 

 

Doba konání: 9:00 – 12:30 

 

Přítomni: K. Šimáčková Laurenčíková (předsedkyně), P. Binková, P. Ali Doláková, M. Ďorď, Š. 

Dušková, A. Hofschneiderová, P. Kačírková, L. Kantůrková, A. Křístek, B. Rittichová (zástupkyně za 

J. Sosnu), M. Šimůnková, H. Štěrbová, Š. Tyburcová, K. Vejvodová (zástupkyně za D. Vrabcovou) 

 

Hosté: M. Hájková z MŠMT, členka Rady vlády ČR pro lidská práva 

 

Omluveni: M. Ježek, H. Pazlarová 

 

Sekretariát: P. Kalenská (tajemnice) 

 

 

P. Kalenská zahájila zasedání Výboru. Členové vyjádřili souhlas s programem zasedání. 

 

 

1. Zpráva o přijetí Podnětu k překladům obecných komentářů Radou vlády ČR pro lidská 

práva  

 

P. Kalenská informovala Výbor, že podnět k překladům obecných komentářů byl předložen Radě 

vlády ČR pro lidská práva, která zasedala 21. března 2017. Rada podnět přijala v pozměněné podobě. 

Důležitý je bod druhý usnesení Rady, který pověřuje předsedu Rady, aby do 31. srpna 2017 zpracoval 

komplexní návrh řešení problematiky překladů lidskoprávních dokumentů.  

 

B. Rittichová položila dotaz, zda ministerstva souhlasila s tím, že nyní budou překládat obecné 

komentáře. P. Kalenská upřesnila, že nyní se teprve bude zjišťovat, co která ministerstva překládají a 

návrh řešení se formuluje na základě těchto informací.  

 

 

2. Zpráva o postupu ve sjednocení péče o ohrožené děti – setkání Mezirezortní skupiny ke 

sjednocení péče  
 

K. Laurenčíková uvedla, že setkání Mezirezortní skupiny ke sjednocení péče se konalo 17. března 

2017. Setkání bylo bouřlivé a opět se ukázal odlišný pohled tří ministerstev na systémové změny 

v péči o ohrožené děti. P. Kalenská doplnila, že Ministerstvo zdravotnictví (MZD) plánuje sjednocení 

služeb v podobě přidávání služeb ke zdravotnickým zařízením, nikoli v převedení do působnosti 

Ministerstva práce a sociálních věcí (MPSV). Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy (MŠMT) 

na setkání uvedlo, že je ochotno převést pouze dětské domovy, nikoli dětské domovy se školou nebo 

výchovné ústavy.   

 

Š. Dušková se zeptala, jaké nové služby bude MZD přidávat ke svým zařízením. Š. Tyburcová 

odpověděla, že se bude jednat o služby ambulantní a služby pro ostatní osoby, např. zaškolení 

pěstounů. Dle A. Hofschneiderové je to jen další ukázka sebezáchovné reakce na úbytek dětí v těchto 

zařízeních. Tímto způsobem pak vznikají komplexy, kde k dětskému domovu pro děti do tří let věku 

přibude zařízení pro děti vyžadující okamžitou pomoc. Zdravotnická zařízení, která zaškolují 

pěstouny, jsou naprosto nepochopitelná a nežádoucí. Dochází tak ke kumulaci služeb v ústavním 

zařízení. 

 

Š. Dušková se zeptala, zda bude k dispozici zápis z tohoto setkání Mezirezortní skupiny. MPSV zjistí, 

zda bude možné zápis rozeslat a případně ho tajemnice zašle členům Výboru.  
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M. Ďorď položil dotaz, zda tato schůzka měla být avizovanou schůzkou s kraji, která je oznámena 

v tiskové zprávě ze října 2015 na stránkách MŠMT. K. Laurenčíková odpověděla, že nikoliv. H. 

Štěrbová doplňuje, že určitá jednání s kraji a ministryní proběhla, ale nemůže říci výsledek.  

 

A. Hofschneiderová doplnila, že MPSV opakovaně kontaktuje MŠMT, ale nedostává se jim odpovědi. 

H. Štěrbová uvedla, že odpověď ohledně dětských domovů byla MPSV odeslána. Komunikace tedy 

není jednoduchá. Nějaká setkání s kraji probíhají. M. Ďorď uvedl, že se na totéž ptal pana ředitele 

Bannerta minulý rok a ten mu také nedokázal odpovědět. 

 

K. Laurenčíková zmínila situaci s návrhem Akčního plánu, který měl být schválen už v roce 2016. 

MŠMT požádalo už o dva odklady. MPSV slíbilo, že Akční plán předloží na jednání vlády co 

nejdříve. V červnu má vláda projednávat záměr právní úpravy. V mezičase MPSV podniká celou řadu 

kroků. K. Laurenčíková sdělila, že se sešla s panem ministrem pro lidská práva, rovné příležitosti a 

legislativu, který přislíbil, že pomůže mediovat diskuzi mezi klíčovými rezorty. Dále s ním mluvila o 

problematice dětského ombudsmana. Byla navržena možnost konat seminář k tomuto tématu. K. 

Laurenčíková uvedla, že informovala pana ministra o podobné konferenci, která se konala před dvěma 

lety. 

 

M. Ďorď položil dotaz MPSV, jaké kroky ministerstvo plánuje v oblasti transformace péče o ohrožené 

děti, když Národní strategie ochrany práv dětí je do roku 2018 a navazující Akční plán měl platit na 

roky 2016-2017 (pozn. Akční plán k naplnění Národní strategie měl být přijat na roky 2016-2020), a 

v jaké fázi je příprava nových strategických dokumentů. A. Hofschneiderová odpověděla, že MPSV 

nyní pracuje na naplnění usnesení vlády, ale bohužel se nedaří dosáhnout požadované spolupráce na 

těchto materiálech. Také pracuje na systémovém projektu transformace, na úrovni národní i 

regionální, která má podporovat deinstitucionalizaci. Pokud nebude schválen nyní připravovaný 

dokument, tak bude nová strategie potřeba. MPSV chce ale tuto transformaci dále prosazovat. Jakékoli 

politické změny by neměly mít dopad na tuto problematiku, protože se jedná o otázku právní, nikoli 

politickou. Příští rok proběhne Výbor OSN pro práva dítěte, kde ČR bude muset obhájit, jak chrání 

práva dítěte. Tedy záleží na doporučení tohoto Výboru. Novela zákona o sociálně-právní ochraně dětí 

byla vlastně vytvořena v návaznosti na doporučení Výboru OSN pro práva dítěte z roku 2011. 

 

K. Laurenčíková vyzvala členy Výboru, pokud mohou něco nyní učinit a podpořit sjednocení, aby tak 

činili nyní a sdíleli tuto myšlenku. P. Kačírková doplnila, že to samé je vhodné činit i na krajské 

úrovni, kde je nižší povědomí o vládních dokumentech a mezinárodních smlouvách. Kraje mají velké 

pravomoci a mohou nyní činit bez změny právní úpravy. Stačí je jen přesvědčit. 

 

L. Kantůrková zmínila, že když dochází k vydávání nových metodik MPSV, které mění práci orgánů 

sociálně-právní ochrany (OSPOD), tak to má velký dopad na práci soudů, a požádala, zda by bylo 

možné tyto informace nějak získávat. A. Hofschneiderová upřesnila, že v případě, o kterém nyní mluví 

L. Kantůrková, se nejednalo o změnu práce OSPODů, ale o zdůraznění, jak by právní úprava měla být 

správně vykládána. Tento případ se týkal pouze odpovědi jedné konkrétní pracovnici. Metodický 

materiál bude teprve vytvořen. L. Kantůrková vznesla obavu, jakým způsobem budou soudy konat 

šetření, pokud to nebudou moci dělat OSPODy. A. Hofschneiderová doporučila článek od A. Křístka 

v Rodinných listech s názvem Ohrožené dítě. MPSV se s názory v tomto článku uvedenými 

ztotožňuje. Pokud dítě není ohrožené, pak OSPOD nemá pravomoc konat jakékoli šetření. L. 

Kantůrková vyjádřila obavy, že pak není osoba, která by šetření mohla provádět, a požádala, zda by 

bylo možné toto téma řešit jindy. 

 

Úkoly: 

- A. Hofschneiderová zjistí, zda bude možné zaslat zápis ze setkání Mezirezortní skupiny 

členům Výboru, tajemnice ho případně rozešle 

  

 

3. Představení Úvodní zprávy ČR o plnění Opčního protokolu k Úmluvě o právech dítěte 

týkajícího se prodeje dětí, dětské prostituce a dětské pornografie  
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P. Kalenská představila Úvodní zprávu a sdělila členům Výboru, že mají možnost se k návrhu této 

Úvodní zprávy vyjádřit, písemně tak mohou učinit až do konce dubna 2017. Proběhne také 

mezirezortní připomínkové řízení k této zprávě. Zpráva byla vypracována za spolupráce s ostatními 

rezorty. Připomínky členů Výboru mohou být zapracovány přímo Úřadem vlády, anebo se pak mohou 

neziskové organizace podílet na vytvoření tzv. stínové zprávy. K. Laurenčíková doplnila, že stínové 

zprávy musí předkládat větší skupina subjektů, a upozornila, že o tyto stínové zprávy se zajímá např. i 

Evropská komise.  

 

K. Laurenčíková sdělila, že děti jako zranitelná skupina a oběti obchodování s lidmi z materiálu málo 

vystupují a není dostatečně velký důraz na ochranu dětí. Také se ze zběžného pohledu zdá, že 

vynaložené částky nejsou příliš vysoké. P. Binková doplnila, že některé informace ze zprávy budou 

aktualizovány. M. Šimůnková položila dotaz ohledně dalšího postupu, a zda se ČR bude obhajovat. P. 

Kalenská uvedla, že zpráva se bude obhajovat českou delegací před Výborem OSN pro práva dítěte. 

Tato Úvodní zpráva bude předložena zvlášť, následné zprávy už budou podávány v rámci celkové 

zprávy k celé Úmluvě o právech dítěte. M. Šimůnková položila dotaz na relevanci této Úvodní zprávy 

k celkové zprávě. Ta by měla být dle P. Kalenské srovnatelná s celkovou zprávou k Úmluvě o právech 

dítěte. 

 

K. Vejvodová položila dotaz, kdy je možné zaslat stínovou zprávu. A. Hofschneiderová odpověděla, 

že je možné napsat dvakrát. Poprvé se snaží subjekty upozornit na určitá témata, která se mohou dostat 

na tzv. List of Issues, na které opět stát reaguje. Podruhé je možné psát v reakci na List of Issues. 

Každý výbor OSN to má trochu jinak, je nutné si to zjistit. 

 

K. Laurenčíková se požádala členy Výboru, kdo by měl zájem do stínové zprávy přispět či ji podat, ať 

jí dá vědět.  

 

 

4. Zpráva o druhém setkání CAHENFu (Výboru Rady Evropy pro práva dítěte)  
 

P. Kalenská představila činnost Výboru Rady Evropy pro práva dítěte (CAHENF). CAHENF se sešel 

již podruhé a to na konci března 2017. Na tomto zasedání se nejvíce věnoval dvou tématům a to 

právům dětí v digitálním prostředí a opatrovnictví dětí v migraci. Obě tato témata budou zpracována 

ve formě doporučení Rady Evropy, na jejichž formulaci nyní CAHENF pracuje. P. Kalenská zmínila 

materiály, se kterými byl CAHENF seznámen, např. Strategii participace dětí Eurochildu a Světovou 

studii o dětech omezených na svobodě, která by měla být představena na konferenci Kanceláře 

vládního zmocněnce pro zastupování ČR před Evropským soudem, která se bude konat v září 2017.  

 

A. Hofschneiderová uvedla, že MPSV také chystá na září konferenci s tématem detence dětí 

v sociálních zařízeních. Pozvánku MPSV členům Výboru včas zašle. Ministerstvo spravedlnosti 

(MSp) zašle pozvánku na konferenci Kanceláře vládního zmocněnce, která se bude konat 25. a 26. září 

2017. 

 

P. Kačírková položila dotaz, kdy Česká republika předsedá Radě Evropy. A. Hofschneiderová 

odpověděla od května do listopadu 2017. P. Kačírková navrhla, zda by se Výbor mohl do nějaké 

aktivity zapojit. K. Laurenčíková navrhla, že by se mohla pořádat schůzka, kde by bylo možné 

diskutovat možnosti zapojení. A. Hofschneiderová uvedla, že Rada Evropy by mohla přibrat nová 

témata a v tom by bylo možné ji ovlivnit. Š. Dušková zmínila kolektivní stížnosti, které jsou nyní proti 

ČR podávány.  

 

K. Laurenčíková požádala tajemnici, zda by mohla udělat krátkou prezentaci zmíněných materiálů 

z Rady Evropy na příštím zasedání Výboru. B. Rittichová navrhla přidat další dokumenty.  K. 

Laurenčíková požádala ostatní členy Výboru, aby seznamovali Výbor s důležitými dokumenty. 
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K. Laurenčíková se vyjádřila k úrovni podnětů, které má Výbor přijímat. Dle K. Laurenčíkové 

podněty Výboru nemusí být právně dokonalé, ale měly by především upozorňovat na systémové 

problémy. Dle K. Laurenčíkové je soudkyně Šimáčková toho názoru, že není nezbytné právně 

formulovat řešení. K. Laurenčíková dále uvedla, že podnět týkající se dětí v migraci neuspěl kvůli 

bodu 1, který se týkal detence dětí. Téma děti v migraci možná není vhodné řešit nyní, ale rozhodně 

by mělo být předmětem pozornosti tohoto Výboru. K. Laurenčíková navrhla do podnětu doplnit 

alternativy k detenci. M. Šimůnková doporučila se nyní věnovat sjednocení a alternativy k detenci dětí 

by mohly být řešeny později.  

 

Š. Dušková navrhla místo dalšího podnětu Výboru se sejít se zástupci Ministerstva vnitra (MV) a 

probrat toto téma alternativ k detenci s nimi. P. Binková uvedla, že schůzka by byla možná, jen přímo 

ona se tímto tématem nezabývá. P. Binková může položit danému odboru dotaz a počkat na vyjádření. 

K. Laurenčíková navrhla, že by si Výbor nového ředitele k tématu dětí v migraci mohl přímo na 

zasedání pozvat. 

 

Úkoly: 

- tajemnice zašle zmíněné materiály členům Výboru 

- MPSV zašle tajemnici pozvánku pro členy Výboru na konferenci o detenci dětí v sociálních 

zařízeních 

- MSp zašle tajemnici pozvánku pro členy Výboru na konferenci o detenci dětí v migrace KVZ 

- tajemnice a další členové Výboru (např. Š. Dušková, A. Hofschneiderová, B. Rittichová) 

mohou na dalších zasedáních Výboru seznámit Výbor se zajímavými dokumenty a materiály 

formou prezentace 

- pozvat si zástupce MV k tématu děti v migraci 

 

 

5. Informace o dětském ombudsmanovi   

 

P. Kalenská seznámila členy Výboru s osudem podnětu Výboru o dětském ombudsmanovi (Podnět 

Výboru ze dne 8. června 2015 ke zřízení nezávislého monitorovacího mechanismu specializovaného 

na prosazování a ochranu práv dítěte) a Analýzy možností vytvoření institutu ochránce práv dětí v ČR. 

Ministr pro lidská práva, rovné příležitosti a legislativu se rozhodl zorganizovat k tomuto tématu 

seminář, který se bude konat dne 30. května 2017 na Úřadě vlády a na který jsou všichni členové 

Výboru zváni.  

 

P. Ali Doláková navrhla na seminář pozvat Českou radu dětí a mládeže.  

 

K. Laurenčíková navrhla vyjádřit se jménem Výboru pro práva dítěte ke konání semináře a přijmout 

usnesení, že Výbor podporuje pana ministra v tom, aby učinil konkrétní kroky k vytvoření institutu 

dětského ombudsmana místo toho, aby se znovu konal seminář k tomuto tématu (podobný seminář se 

konal v roce 2014). M. Ďorď vidí přínos semináře v tom, že přítomnost zástupců politických stran by 

mohla toto téma zviditelnit v rámci nadcházejících voleb. M. Šimůnková souhlasila, že přítomnost 

poslanců a senátorů by zvýšila přínos semináře. Dále navrhla přijmout usnesení, které by vyzvalo 

ministra pro lidská práva k předložení Analýzy vládě, jak mělo být učiněno již v loňském roce i 

s finanční náročností jednotlivých variant. K. Laurenčíková doporučila pozvat senátory, osoby 

z ambasád a médií. A. Hofschneiderová doporučila pozvat ústavní právníky, kteří by mohli mluvit o 

nezbytnosti monitorování lidskoprávních úmluv. Je velmi důležité šířit povědomí o lidských právech.  

 

K. Laurenčíková navrhla v budoucnosti věnovat se tématu lidskoprávního vzdělávání. Zde by mohl 

hrát významnou roli i dětský ombudsman. P. Kalenská zmínila pracovní skupinu k vytvoření 

Základního rámce občanského vzdělávání v ČR a slíbila, že ji pak členům Výboru zašle. M. Ďorď 

požádal o seznam členů pracovní skupiny. K. Laurenčíková požádala tajemnici, zda by mohl někdo za 

Úřad vlády vystoupit na zasedání Výboru a tento rámec Výboru představit.  
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L. Kantůrková navrhla do koncepce přidat výchovu k rodičovství. M. Hájková uvedla, že výchova k 

rodičovství je součástí rámcového vzdělávacího programu od roku 2005, součástí jsou i lidská práva a 

branná výchova byla přidána v roce 2013. K. Laurenčíková uvedla, že branná výchova byla přidána na 

základě jednání mezi MŠMT a Ministerstvem obrany. Vznikl program Pokos, program výchovy 

k obraně státu. Na Českém žurnálu je dokumentární film Výchova k válce
1
 k tomuto tématu. K. 

Laurenčíková sdělila, že má alarmující zprávy o průběhu takových hodin. V dokumentu vystupuje i 

pan náměstek Andrýs, který říká, že nejhorší je mít zbraň a bát se jí použít. K. Laurenčíková sdělila, že 

položila dotaz Ministerstvu obrany, jak je vlastně tato výuka pedagogicky a psychologicky ošetřena. 

Tato výuka je může mít negativní psychické dopady na děti. Ombudsmanka z rezortu obrany paní 

Marečková (členka Rady vlády ČR pro lidská práva) by mohla k tomuto tématu navštívit i náš Výbor. 

Je děsivé, jak rychle to vzniklo, kolik peněz teče do těchto aktivit a jak rychle se tato aktivita rozšířila 

do škol. 

 

K. Laurenčíková dodala, že pokud do konce tohoto zasedání zvládne Výbor naformulovat usnesení ke 

konání semináře o dětském ombudsmanovi, bude se o něm na konci zasedání hlasovat.  

 

Úkoly: 

- sehnat seznam členů pracovní skupiny ke koncepci občanského vzdělávání – tajemnice 

- pozvat na zasedání Výboru zástupce Úřadu vlády, který by představil koncepci občanského 

vzdělávání 

- pozvat na zasedání paní Marečkovou z Ministerstva obrany 

 

 

6. Informace o pokročení prací v otázce ochrany práv dětských obětí  
 

P. Kalenská seznámila členy Výboru s pracemi k tématu ochrany dětských obětí. Pracovní skupina 

k tomuto tématu se sešla 20. dubna 2017. Nyní bude vypracován předběžný návrh podnětu, poté 

proběhne druhá schůzka, tentokrát i se zástupci Ministerstva spravedlnosti. Po zapracování změn ze 

strany MSp bude podnět předložen Výboru ke schválení. 

 

Úkol: 

- vypracování návrhu podnětu 

- schůzka se zástupci MSp 

- předložení podnětu Výboru 

 

 

7. Různé 

 

7.1 Všeobecný periodický přezkum (Universal Periodic Review, UPR)  

 

P. Kalenská seznámila Výbor s připravenými dokumenty, které bude ČR zasílat v rámci UPR. Česká 

republika bude přezkoumávána na podzim, konkrétně 6. listopadu 2017. Výboru byly zaslány 

informace týkající se práv dětí, které budou součástí těchto dokumentů. Členové Výboru mohou zaslat 

písemné komentáře k těmto dokumentům do 2. května 2017. Š. Dušková podložila dotaz, v jakém 

rozsahu je možné zasílat připomínky. P. Kalenská uvedla, že poznámky by se měly týkat faktických 

informací a není možné přidat text většího rozsahu. Š. Dušková uvedla, že možnost posílat stínové 

zprávy byla do konce března 2017.
2
 

 

7.2 Osoby kontaktující členy Výboru 

 

                                                             
1 Český žurnál. Výchova k válce. 2016. Dostupné na: http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10408111009-cesky-

zurnal/215562262600001-vychova-k-valce . 
2 Informace o příspěvcích nevládních organizací včetně deadlinů jsou uvedeny na stránkách Vysokého komisaře OSN pro 

lidská práva. Dostupné na: http://www.ohchr.org/EN/HRBodies/UPR/Pages/NgosNhris.aspx . 

http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10408111009-cesky-zurnal/215562262600001-vychova-k-valce
http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10408111009-cesky-zurnal/215562262600001-vychova-k-valce
http://www.ohchr.org/EN/HRBodies/UPR/Pages/NgosNhris.aspx
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P. Kalenská uvedla, že odepsala osobě, která kontaktovala více členů Výboru. Odpověď obsahovala 

informaci, že Výbor nemá pravomoc zabývat se individuálními případy a ovlivňovat rozhodování 

správních úřadů či soudů. L. Kantůrková vyjádřila obavy, že se rozšiřují případy rozhodnutí týkající se 

kojení. A. Křístek uvedl, že se jedná o nevykonatelné rozhodnutí. P. Kačírková se zeptala, zda toto 

bude standardní odpověď na obdobné dotazy. K. Laurenčíková navrhla k odpovědi přidat odkazy na 

možnou pomoc, např. bezplatné právní poradenství. M. Šimůnková navrhla uvést linku právní pomoci 

Nadace Naše dítě. K. Laurenčíková navrhla dát dohromady seznam služeb, které budou součástí 

odmítajících odpovědí. 

 

7.3 Kiko a ruka 

 

P. Kalenská upozornila na možnost vzít si materiály s názvem Kiko a ruka, které jsou určené pro malé 

děti a informují děti o jejich právu rozhodovat o svém těle (možnost říct ne před nežádoucími doteky). 

Brožury jsou k dostání v kanceláři tajemnice. Zájemci si je mohou odnést. Materiál je dostupný i na 

stránkách Rady Evropy.
3
 Jedná se o oficiální materiál Rady Evropy. K. Laurenčíková doporučila 

odkaz umístit na stránky MŠMT a informovat o něm osoby pracující v terénu.  

 

7.4 Děti s postižením – Parent Project 

 

P. Kalenská zmínila, že ne všichni členové Výboru jsou přesvědčeni, že by se Výbor měl zabývat 

takto úzce vymezenou problematikou. Jedná se o problematiku dětí se svalovou dystrofií, o které 

mluvila na minulém zasedání paní Reineltová z organizace Parent Project.  

 

Š. Tyburcová upozornila, že se jedná o velmi úzkou skupinu dětí se vzácným onemocněním. 

Vzácných onemocnění je až 8 000 typů a týkají se jen velmi malé skupiny dětí. Vznikla Evropská 

referenční síť pro vzácná onemocnění, kde je schváleno 24 typů sítí. V jedné síti jsou neurovaskulární 

onemocnění. Problém je například přechod z dětské péče do dospělé. Pediatři jsou s tímto problémem 

seznámeni, ale lékaři pro dospělé už ne.  

 

P. Kačírková souhlasila s vytvořením podnětu jménem Výboru a navrhuje vytvořit podnět zacílený na 

skupiny i zacílený obecně. Výbor by mohl tuto specifickou skupinu použít jako příklad osob, které 

nemají dostatečný přístup k pomůckám. A. Hofschneiderová uvedla, že její kritika spočívala ve 

schopnosti podnětů Výboru něco změnit a něčeho dosáhnout. Z tohoto důvodu by bylo dobré mít 

podněty, které budou dobře zpracované, aby se na ně dalo odkazovat a mohlo se s nimi nadále 

pracovat. Bylo by dobré si vybrat jen jedno právo, jeden problém a nesnažit se pokrýt všechny 

problémy jedné specifické skupiny. Š. Dušková uvedla, že přínos podnětu Výboru by mohl být 

legitimizační spočívající ve vytvoření nástroje pro skupiny, které se domáhají nějaké změny. Podnět 

by byl takovou podporou pro advokační skupinu. A. Hofschneiderová vyjádřila nesouhlas. S podněty 

se tímto způsobem moc nepracuje. 

 

Odchází Š. Tyburcová 

 

K. Laurenčíková zdůraznila, že problém je v českém prostředí v přístupu. V Německu dostane dítě 

pomůcku proto, aby se nezhoršil jeho zdravotní stav. V České republice dostane dítě pomůcku až 

tehdy, když se jeho stav zhorší. To je logicky špatně a stojí za to s tím něco nyní udělat. A. 

Hofschneiderová uvedla, že mnoho podnětů, které nejsou systematické, by mohly snížit 

důvěryhodnost Výboru. P. Kalenská navrhla vytvořit dva dokumenty. Jedno usnesení, ve kterém 

Výboru uvede, že stojí za Parent Project, které bojuje za práva dítěte. tento dokument by nebyl 

schvalován Radou ani vládou a sloužil by pouze k podpoře snah těchto rodičů. Druhý dokument by se 

zabýval dětmi se vzácnými onemocněními a upozornil by, kde schází podpora státu. A. 

Hofschneiderová zdůraznila, že v ČR moc lidí nezná význam mezinárodních závazků a tam by měl 

právě Výbor věnovat svou pozornost a odargumentovat, že daný mezinárodní závazek vede přesně 

k této konkrétní povinnosti. Jedná se o obrovský objem práce. Nejedná se o detaily. K. Laurenčíková 

                                                             
3 Rada Evropy. Kiko a ruka. Dostupné na: https://rm.coe.int/16806a6119 . 

https://rm.coe.int/16806a6119
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doporučuje učinit aspoň něco, přestože to nebude mít dostatečnou právní úroveň. A. Hofschneiderová 

zmínila, že podněty by měly obsahovat popis problému, který bude propojen s mezinárodními 

závazky. Takto formulovaný podnět bude snáze přijatelný pro Radu, vládu i další rezorty.  

 

M. Šimůnková je toho názoru, že úkolem poradních orgánů není předkládat právně perfektní 

dokumenty. Dle K. Laurenčíkové ústavní soudkyně Kateřina Šimáčková je toho názoru, že výbory 

mají sloužit jako komunikační most mezi vládou a nevládními organizacemi a upozorňovat na 

systémové problémy. A. Hofschneiderová navrhla napsat dopis.  B. Rittichová uvedla, že je v praxi 

vidět rozdíl mezi podněty, které jsou a které nejsou dobře odůvodněné. P. Ali Doláková doporučila 

vzít v úvahu názor a volbu rodičů z Parent Project, co vlastně po Výboru chtějí. Je možné dále napsat 

Ministerstvu zdravotnictví, co dělá v rámci prevence těchto onemocnění a jestli jsou si vědomi 

lidskoprávních závazků v této oblasti. A. Hofschneiderová sdělila, že nyní nemůže hlasovat pro 

usnesení k tomuto tématu, protože si není jistá tezemi uvedenými v tomto dokumentu.  

 

M. Šimůnková navrhla, aby se sešli předsedové všech výborů s Radou pro lidská práva a 

prodiskutovali podobu podnětů.  

 

A. Křístek navrhl vydat tiskovou zprávu, ve které Výbor sdělí, že je znepokojen péčí o děti se 

vzácnými onemocněními v ČR. Děti a mladiství mají velmi zkrácenou dobu dožití v porovnání 

s dětmi v zahraničí se stejnou nemocí. To zřejmě ukazuje na systémový problém a porušování 

lidských práv obyvatel ČR. K dané větě by se mohlo přidat půlstránkové odůvodnění s informací o 

nedostatečné prevenci. Problém je v tom, že Výbor si nemůže být jistý všemi tvrzeními uvedenými 

Parent Project. K. Laurenčíková navrhuje doplnit dané usnesení žádostí o setkání relevantních rezortů 

a pacientských organizací, které se budou problému dále věnovat. Výbor zkusí tímto způsobem něco 

sepsat, zašle to všem členům k připomínkám a následně se o tom bude hlasovat na zasedání Výboru. 

 

7.5 Tematická zpráva ČŠI 

M. Ďorď požádal o tematickou zprávu ze šetření České školní inspekce týkající se ústavních zařízení. 

H. Štěrbová uvedla, že až bude materiál schválen, pak bude veřejně na stránkách zpřístupněn.  

 

7.6 Pozvánka na kulatý stůl Vteřiny poté 

M. Ďorď oznámil členům Výboru konání kulatého stolu Vteřiny poté. Pozvánka bude zaslána členům 

Výboru tajemnicí.  

 

7.7 Cochemský model 

L. Kantůrková uvedla, že vedení krajského středočeského soudu bude zavádět specializaci na rodinné 

právo. Cochemský model soudci chtějí zavádět do praxe, avšak naráží na nezájem vedení jednotlivých 

soudů. Existuje problém se vzděláváním soudců, kapacita je rychle obsazena. Soudci také vnímají 

jako problém zavedení 6 měsíců pro vydání rozhodnutí ve věcech rodinných. 

  

K. Laurenčíková uvedla, že pracovní skupina k opatrovnickému soudnictví se aktivně scházela a je 

naplánována schůzka s ministrem Pelikánem zhruba za 14 dní. 

 

7.8 Psychiatrická péče pro děti 

B. Rittichová požádala o možnost zeptat se Ministerstva zdravotnictví, jestli v oblasti psychiatrické 

péče o děti můžeme očekávat dopady do praxe. Jestli součástí povinného vzdělávání nebo 

normovaného vzdělávání pro zdravotní a jiné pracovníky, kteří se zabývají péčí o děti, jsou 

lidskoprávní standardy (nazváno jakýmkoli způsobem).  A za druhé, jestli dochází k dětským 

sterilizacím a případně v jakém počtu.  

 

K. Laurenčíková informovala Výbor, že se do reformy psychiatrické péče podařilo zakomponovat 

skupinu dětských psychiatrických pacientů do psychiatrické péče. Nyní se tvoří pilotní projekt, který 

se snaží zavést tři centra ve třech krajích. A vedou se jednání mezi MZD a MPSV, aby tato centra 

fungovala buď tři anebo pět let. Je možné na Výbor pozvat osoby, které pracují na tomto projektu. 
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P. Ali Doláková požádala o zaslání přehledu podnětů a jejich vývoje.  

 

A. Hofschneiderová zmínila téma dětí do 15 let v trestním řízení a navrhla pozvat na zasedání Výboru 

zástupce KVZ (E. Hodysovou).  

 

K. Laurenčíková vyzvala tajemnici ke sdělení osudu všech podnětů. Dále plánuje dalších schůzku 

s ministrem pro lidská práva. P. Kalenská mimo jiné uvedla, že práce na přijetí Opčního protokolu 

k Mezinárodnímu paktu o hospodářských, sociálních a kulturních právech by se opět měly rozběhnout. 

K. Laurenčíková upozornila, že do novely zákona o pedagogických pracovnících se dostala úprava 

školního sociálního pedagoga (působnost od r. 2021).  

 

K. Laurenčíková uvedla, že její mandát končí v květnu 2017. Pokud by měl někdo zájem, může se o 

tuto funkci ucházet.  

 

M. Šimůnková přednesla návrh usnesení ke konání semináře o dětském ombudsmanovi:  

 

Výbor pro práva dítěte Rady vlády pro lidská práva (dále jen „Výbor“) 

1) bere na vědomí informaci o organizaci dalšího semináře na téma možnosti zřízení instituce na ochranu 

práv dítěte, 

2) současně vyzývá ministra pro lidská práva, rovné příležitosti a legislativu, aby Výbor neprodleně 

informoval o tom, v jakém termínu bude vládě České republiky předložena Analýza možností vytvoření 

institutu ochránce práv dětí v ČR (dále jen „Analýza“), pro jejíž předložení byl stanoven původní 

termín prosinec 2015, a Podnět Rady vlády České republiky pro lidská práva ke zřízení nezávislého 

monitorovacího mechanismu specializovaného na prosazování a ochranu práv dítěte ze dne 29. 6. 2015,  

3) žádá ministra pro lidská práva, rovné příležitosti a legislativu, aby do výše uvedené Analýzy byla 

zapracována přibližná finanční náročnost obou dvou v Analýze zmíněných variant ukotvení této 

instituce, jejíž včlenění bylo Výborem požadováno již v dubnu 2016. 

 

Hlasování: 

Počet přítomných členů Výboru: 12.  

Pro:   11 

Proti:   0 

Zdržel/a se:  1 

 

Úkoly: 

- zaslat návrhy na seznam služeb, které by měly být součástí zamítavé odpovědi od osob 

hledajících pomoc Výboru 

- členové Výboru sepíší návrh usnesení, ve kterém Výbor vyjádří podporu Parent Project 

- Š. Tyburcová zprostředkuje odpověď Ministerstva zdravotnictví na dotazy položené 

Ministerstvem spravedlnosti, které zašle tajemnice 

- zaslat členům Výboru přehled podnětů a jejich vývoje 

- pozvat na zasedání Výboru E. Hodysovou ohledně dětí do 15 let v trestním řízení 

 

Termín příštího zasedání Výboru bude teprve upřesněn. 

 

Zapsala: P. Kalenská 


